
Nagy István agrárminiszter letette voksát a
termelői társulások és élelmiszeripar mellett 
2018. augusztus 29. 

Nagy István, agrárminiszter a Karc FM-en beszélt arról, hogy a korábbi, kötelező
téeszesítés miatt a gazdák ma még mindig nem mernek szövetkezni, mert félnek
a kisemmizéstől. Pedig az unió általi szabadpiacok és nagy multinacionális
vállalatok világában a tárcavezető szerint ez az egyetlen lehetséges
érdekérvényesítési mód a kisebb gazdálkodóknak. A miniszter azt mondta: “az,
hogy ezt termelői csoportnak vagy szövetkezetnek nevezik, teljesen mindegy. Az
számít, hogy az a termelő, aki az ellátási lánc legvégén kiszolgáltatva egyedül
van, az érdekérvényesítő képessége a legkisebb, ő viseli a legtöbb kockázatot –
és sokkal nagyobb szereplők állnak vele szemben. Ha ebből a hátrányból faragni
akar, nincs más lehetőség, mint a termelői együttműködések alakítása.”

Nagy István hangsúlyozta: éppen ezt bizonyítja a szabolcsi alma esete is, hiszen
ott a külföldi feldolgozó jóval áron alul akarja felvásárolni a gyümölcsöt. Szerinte
semmi nem indokolta a 13 forintos kilogrammonkénti felvásárlási árat, ráadásul
mindenhol máshol magasabb összeget kínáltak a környező országokban.
Tisztességtelen volt, hogy a magyar termelőknek ilyen keveset szántak. Nagy
István szerint “abból a tapasztalatból indultak ki, hogy úgysem fognak összefogni
a gazdák, így a felvásárlók kereshetnek egy kis extra profitot.”

SAJÁT TERMÉS, SAJÁT FELDOLGOZÓ
Az almatermesztők ezzel szemben összefogtak és inkább le sem szedik a
gyümölcsöt, minthogy a termelési költség kevesebb, mint feléért adják el. Nagy
István úgy véli: éppen ezzel az összefogással tudták elérni azt, hogy egyes
felvásárlók már magasabb összeget kínálnak az almáért. Ennek ellenére a hosszú
távú megoldás az lehet, ha a termesztők a saját kezükbe veszik a feldolgozást. A
tárcavezető kifejtette: nagyon nehéz kiszűrni a rendszerből, hogy a felvásárló
mindig olcsón szeretne venni, a termelő pedig drágán szeretne eladni. Az ellentét
feloldása az, hogy ha az együttműködő termelők a plusz hasznot arra fordítják,
hogy feldolgozót vásároljanak, az abból származó jövedelmet pedig vissza tudják
osztani saját maguknak a termelésre. Ezzel ráadásul kétszer jutnának bevételhez,
hiszen nem csak a termény, hanem a feldolgozott termék értékesítése során is ők
nyernek. Nagy István hozzátette, hogy ilyen módon a fiatalabb gazdálkodókat is
vonzaná a termelés, így a gazdatársadalom elöregedését is meg lehetne fékezni.
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A teljes interjú elérhető a https://karcfm.hu/2018/08/le-kell-szamolni-a-tsz-ek-
emlekevel-hangolo-2… linken.
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